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در يك م�اه گذش�ته كتاب مح�وري نهمي�ن دوره پويش 
ملي »روش�نا«، 15 هزار جلد چاپ و توزيع ش�ده اس�ت. 
كتاب »آيین��ه تمام نما« در يك ماه گذش��ته با اس��تقبال بالاي 
مخاطب��ان به چاپ س��وم رس��ید. به اي��ن ترتیب از ابت��داي ماه 
محرم)ابتداي مهرماه گذشته( تاكنون 15 هزار جلد از اين كتاب در 
سه نوبت 5 هزار جلدي چاپ و از چاپخانه روانه بازار نشر شده است. 
اين كتاب كه از سوي نشر معارف به چاپ رسیده است، در آستانه 
ماه محرم و ايام عزاداري سیدالشهدا)ع(، به عنوان كتاب محوري 
نهمین دوره پويش ملي كتابخواني »روشنا« معرفي شده است. اين 
كتاب براي حضور در اين دوره از پويش »روشنا« با كاهش4 هزار 

توماني از قیمت 13 به 9 هزار تومان روبه رو بوده است. 
»آيینه تمام نما« گفتارهايي از استاد اخلاق آيت الله حائري شیرازي 
است كه در رابطه با حادثه عاشورا و كربلا و قیام امام حسین)ع( ايراد 
شده است. كتاب در هفت فصل مخاطبان خود را به ديدگاه هاي 
اين استاد اخلاق در رابطه با قیام حسیني همراه كرده است؛ بینش و 
بصیرت حسیني، درس هاي عاشورا، عوامل واقعه عاشورا، پیامدهاي 
واقعه عاشورا، در سوگ سیدالش��هدا)ع(، زيارت امام حسین)ع( و 
انقلاب اسلامي در پرتو عاش��ورا. »آيینه تمام نما« در 228 صفحه  
درس هاي خود را ب��ا تمثیل هايي خواندني همراه كرده اس��ت تا 
خواننده را در فهم بیشتر حركت سیدالشهدا)ع( در سال 61 هجري 

آشنا كند؛ حركتي كه در نهايت منجر به شهادت ايشان شد. 
آيت الله حائري شیرازي نهضت عاشورا را جنگ بین فطرت انساني 
و طبیعت انساني معرفي كرده است و عقیده دارد: »عاشورا جنگ 
كامل فطرت و طبیعت است، در صحنه اي كه با خط درشت و خوانا 

ديده شود، حسین بن علي و يارانش لشكريان فطرت هستند. در 
مقابل يزيدبن معاويه و عبیدالله بن سعد لشكر اشقیا هستند. لشكر 
جهل هستند. هر دو نماز مي خوانند و مسلمان هستند، هر دو حج 
و جهاد مي روند. حسین بن علي مي خواست بگويد  اي كسي كه از 
مسیحیت مي خواهي وارد اسلام شوي، ما دو اسلام داريم؛ اسلام 
نور و اسلام ظلمت، اسلام ولايت الله و اسلام ولايت طاغوت. اينجا 
آنچه شما را نجات مي دهد، اسلام ولايت الله است، نمازي درست 
است كه نماز ولايت الله باشد. . . عالم الان هم عاشوراست، الان هم 
در عالم يزيدي است و حسیني است. بايد حسین و يزيد زمان را 

شناخت و در ايستادن پشت سر حسین زمان ترديد نكرد.« 
پويش روشنا سال هاي گذشته با كتاب هاي »نامیرا«، »رحمت 
واسعه«، »سقاي آب و ادب« و »بچه هاي عاشورا« به استقبال ايام 
محرم و عزاي امام حسین)ع( رفته بود. كتاب »آيینه تمام نما« 
در 228 صفحه با قیمت 9 هزار تومان و توسط انتشارات معارف 

راهي بازار نشر شده است. 

لشكريان فطرت در مصاف اشقيا

استقبال از ماراتن دور نهم كتابخواني روشنا

    ديده بان  جواد محرمي

خاستگاه ادبيات دفاع مقدس 
سفارشي نويسي نيست

گلعلي بابايي با بیان اينكه من منكر 
سفارسي نويس��ي نیس��تم، بر اين 
تأكید مي كند كه خاستگاه ادبیات 
دفاع مقدس سفارش��ي نیس��ت، 
خیلي از پژوهش ها و داستان ها دلي 

نوشته شده است. 
به گفته اين نويسنده دفاع مقدس، 
آنچه جنگ ما را متمايز كرد، رزمنده هاي آن بودند؛ رزمنده هايي 
كه از دل مردم برخاستند و بلند ش��دند؛ صف تشكیل دادند و 
توانستند دشمن را بیرون كنند. س��ربازهاي عرصه قلم امروز 
هم از دل همین رزمنده ها سر برآورده اند؛ كساني كه خودشان 
ديده اند و حالا روايت مي كنند. بحث ديگر از نظر من ايدئولوژي 
و جهان بیني انقلاب ماس��ت كه ادبیات برخاس��ته از آن را نیز 
متمايز مي كند. خیلي ها سعي كرده اند، ادبیات جنگ را ادبیات 
ايدئولوژي ببینند و از اين منظر به آن ورود كنند. شايد همین 
مسئله هم غربت نويسنده و ادبیات دفاع مقدس را در كشور ما 
رقم زده و منجر شده  است كه ما نتوانیم ادبیات دفاع مقدس را 

به مانند يك گنج استخراج كنیم. 
      

 انيميشن »روز داوري« 
به دنبال پيوند مسيحيت با تشيع است

فرهاد عظیما، كارگردان انیمیشن 
جنجالي »نبرد خلیج فارس« با بیان 
اينك��ه تولی��دات فاخر هن��ري در 
اضمحلال غرب اثرگذار است، به اين 
نكته اش��اره مي كند كه با س��اخت 
انیمیشن »روز داوري« با محوريت 
مكاش��فات حضرت مريم)س( در 
كربلا به دنبال اثري فوق استراتژيك و راهبردي هستیم تا جايي 
كه بتوانیم پیوندي میان پیروان مسیحیت و تشیع برقرار كنیم. 

اين هنرمند انقلابي در گفت و گو با »تسنیم« مي گويد: »اين 
سؤال همیشه برايم باقي است كه چرا از فیلمي كه به اقتدار 
كشور و تضعیف غرب كمك مي كند، حمايت نمي كنیم، اما از 
فیلمي كه حیثیت كشور را لكه دار مي كند، حمايت مي كنیم 
و غرب هم تشويق مي كند و برگزيده جشنواره هاي جهاني 
مي شود. اين دردي است كه عارض هنرمندان ما شده است. 
از س��وي ديگر جبهه انقلابي ما در برخورد ب��ا آثار هنري به 
قدري منفعل رفتار مي كند كه كلیت اثر زير سؤال مي رود و 
نام آن را نقد منصفانه مي گذارد. وقتي نقد باعث شود كلیت 
زحمت و نیت عوامل سازنده زير سؤال برود و باعث عدم اكران 

آن شود، چه فايده اي دارد؟! 
اين يك نوع خودزني اس��ت. به جاي اينكه نق��اط ضعف را اصلاح 
كنیم و بیش��تر روي نقاط قوت كار تأكید كنی��م، اينگونه منفعل 
رفتار مي كنیم! يك خصلتي كه برخي از فرهنگیان ما را تحت تأثیر 
قرار داده، اين اس��ت كه خود كاري صورت نمي دهند، اما همین 
كه عده اي به صورت خودجوش يا بر حس��ب وظیفه كاري انجام 
مي دهند، شروع به نقد مي كنند و آن قدر اين رفتار را ادامه مي دهند 

كه اوضاع را علیه آن سازنده نامناسب مي كنند. 
      

برنامه هايي براي يادبود قيصر امين پور
همزم��ان ب��ا دهمی��ن س��الگرد 
درگذش��ت قیصر امین پور، كتاب 
»اين  ترانه بوي نان نمي دهد« در 
شهر كتاب نقد مي شود. همچنین 
برنامه اي با عنوان »سرنوشت من 
س��رودن اس��ت« در دانش��گاه 

الزهرا)س( برگزار مي شود. 
نشست ويژه  شهر كتاب در دهمین س��الگرد درگذشت قیصر 
امین پور به نقد و بررسي »اين ترانه بوي نان نمي دهد« اختصاص 
دارد. اين نشست روز يك ش��نبه )هفتم آبان ماه( ساعت 16 با 
حضور مصطفي ملكیان، مهدي ستايشگر، عبدالجبار كاكايي و 
مهدي فیروزيان در مركز فرهنگي شهر كتاب به نشاني خیابان 
شهید بهشتي، خیابان ش��هید احمد قصیر )بخارست(، نبش 

كوچه سوم برگزار مي شود. 
در خبر برگزاري اين نشست عنوان شده است: قیصر امین پور از 
شاعران نامدار روزگار است كه در سرودن ترانه نیز دستي توانا 
داشت و به پیشرفت هنر ترانه س��رايي كمك شايان ستايشي 
كرد. به تازگي كتاب »اي��ن ترانه بوي نان نمي دهد« نوش��ته  
مهدي فیروزيان در انتش��ارات كتاب آبي منتش��ر شده كه به 
سبك شناس��ي ترانه هاي قیصر امین پور پرداخته اس��ت. اين 
كتاب تلاشي براي شناخت شیوه  ترانه سرايي قیصر از راه ارزيابي 

چندسويه  كارنامه  اوست. 
همچنین گ��روه زبان و ادبیات فارس��ي دانش��گاه الزهرا )س( 
يادماني را براي اين شاعر فقید با عنوان »سرنوشت من سرودن 
است« روز دوش��نبه )هشتم آبان ماه( از س��اعت 13 تا 15 در 
ده  ونك، دانشگاه الزهرا )س(، ساختمان خوارزمي، سالن دكتر 

توراني برگزار مي كند.

     محمدصادق عابديني
مدت ها بود خبر توليد انيميشن سينمايي »فيلشاه« به عنوان مهم ترين 
رخداد حوزه پويانمايي در كشور مطرح می شد، به خصوص آنكه قرار 
بود اي�ن كار را تيمي انج�ام دهد ك�ه تجربه موفق توليد »ش�اهزاده 
روم« را در كارنامه اش داش�ته اس�ت. ه�ادي محمدي�ان، كارگردان 
انيميشن »شاهزاده روم« كه به تازگي كار توليد »فيلشاه« را به پايان 
رسانده است، در گفت و گو با »جوان« از ساخت اين انيميشن مي گويد. 

      
»ش�اهزاده روم« انتظار ها را از انيميش�ن ايراني چندين پله 
بالا برد و شايد انتخاب كار بعدي را سخت كرد. چه شد سراغ 

»فيلشاه« رفتيد؟
بعد از اكران »شاهزاده روم«، در كنسرسیوم هنرپويا، درباره طرح و ايده كار 
بعدي جلسات متعددي داشتیم و ايده هاي مختلفي را بررسي كرديم. هدف 
اين بود كه مسیر درستي را براي كارمان ترسیم كنیم. در كارگروهي كه حدود 
پنج، شش نفر عضو داشت، طرح »فیلشاه« تصويب شد و بعد آقايان رمضان پور 
و مفیدي كیا نیز به جمع مان پیوستند و به صورت كارگاهي فیلمنامه نوشته 
شد و بعد در مسیر تولید قرار گرفت. تلاش مان اين بود تا جايي كه مي توانیم 

نواقصي را كه در »شاهزاده روم« بود، بر طرف كنیم. 
به عنوان خالق انيميشن هاي »ش�اهزاده روم« و »فيلشاه«، 
فاصله كيفي ميان اين دو انيميش�ن را چق�در مي دانيد و آيا 

نسبت به ارتقاي كيفيتي كه گفتيد، راضي هستيد؟
نسبت به كار قبلي تمام تلاش��مان را كرديم كه كار بهتري تولید شود، اما 
نكته اي وجود دارد و آن اين است كه تا پیش از »شاهزاده روم« عملًا ما فیلم 
سینمايي بلند مخصوص كودكان نداشتیم و تجربه تولید كار سینمايي براي 
كودك و نوجوان كه بتواند فضايي شاد و سرگرم كننده داشته باشد، بسیار 
سخت بود. ما در ساخت »شاهزاده روم« آزمون و خطا كرده بوديم و به نظرم 
با ساخت»فیلشاه« هم هنوز داريم تجربه كسب مي كنیم. حتي بايد چند كار 
ديگر هم ساخت و باز تجربه كسب كرد، اما درباره تفاوت اين دو انیمیشن 
بايد گفت كه مخاطب به خوبي متوجه زحماتي كه براي ايجاد جزئیات بیشتر 
شده، خواهد شد. ما براي شعور مخاطب احترام قائلیم و امیدوارم در زمان 
اكران اين انیمیشن، تماشاگر نیز اين حس احترام را كه در جذابیت قصه و 

تولید انیمیشن وجود داشته ، ببیند. 
تيم توليد »فيلشاه« نسبت به تيمي كه در »شاهزاده روم« با 

شما همكاري داشتند، تغييری داشته است؟
از نظر تعداد نفراتي كه در كار حضور داش��ته اند، چه از نظر كمي و چه از نظر 
كیفي، رشد زيادي داشته ايم. تیم كاري مان حداقل دو برابر بزرگ تر شده است 
و سعي كرديم افرادي را اضافه كنیم كه بتوانند كیفیت كار را بهبود ببخشند. 
اعضای تیم فعلي از نظر تجربه هاي قبلي و كیفیت كاري شرايط خوبي دارند. 

وقتي »شاهزاده روم« اكران شد، خيلي آن را با توليدات روز 
جهان مقايسه كردند. آيا »فيلشاه« مي تواند باز هم فاصله ما را 

با توليدات روز كمپاني هاي برتر توليد انيميشن كم كند؟
سابقه تولید انیمیشن در جهان حداقل به يك قرن پیش باز مي گردد و ما تازه 
بعد از 100 سال به صورت جدي سراغ تولید انیمیشن رفته ايم. پس هیچ عقل 
سلیمي قبول نمي كند كه با تولید يك انیمیشن ما به سطح انیمیشن هاي 
جهاني رسیده ايم و با آنها برابريم. به غیر از بحث تجربه از نظر نیروي انساني 
و سخت افزاري نیز فاصله زيادي وجود دارد، اما آنچه ما را متمايز مي كند، 
استعداد و هوش بچه هاي ايراني است، با تكیه بر اين پتانسیل ذهني و هوش 

است كه داريم به سرعت اين فاصله را كم مي كنیم. 
چقدر طول مي كشد تا فاصله انيميشن ايراني با انيميشن هاي 

مثلًا هاليوودي به حداقل برسد؟
واقعیت اين است براي يك فیلم سینمايي انیمیشن نیازمند يك تیم بزرگ 
به همراه امكانات سخت افزاري پیشرفته هستیم، براي همین هزينه متوسط 
براي يك فیلم سینمايي انیمیشن به طور متوس��ط 30 تا 40 میلیون دلار 
است و هزينه بهترين فیلم سینمايي تولید شده نیز بیش از 100 میلیون دلار 
بوده اس��ت، در حالي كه براي يك كار ايراني يك صدم اين میزان نیز هزينه 
نمي شود. تیم هاي تولید انیمیشن در كمپاني هاي بزرگ جهاني بین 2 تا 3 هزار 
نفر هستند. كمپاني ها سرمايه هاي بزرگي در بخش سخت افزاري دارند كه ما 
در ايران از آن بي بهره ايم. ما نبايد فقط به قیاس با سطح يك جهان بپردازيم و 

به جاي آن بايد توانمان را براي پیشرفت بیشتر صرف كنیم. 
پيش�رفت در توليد انيميش�ن در ايران به غير از سرمايه كه 

گفتيد، به چه چيزهايي بستگي دارد؟
مشكل بزرگ ما اين است كه كمپاني نداريم، كمپاني از طرح و ايده تا تولید، 
بازاريابي و فروش را انجام مي دهد. متأس��فانه ما آنقدر در اين زمینه عقب 
هستیم كه واژه اي مناسب براي جايگزيني »كمپاني فیلمسازي« نداريم و 
اگر مي گويیم »دفتر فیلمسازي« بايد بدانیم دفتر فیلمسازي بسیار محدودتر 
از يك كمپاني است. ابتدايي ترين كار اين است كه به سمت ايجاد كمپاني 

فیلمسازي برويم. بعد از آن سرمايه گذاري صورت گیرد.
»شاهزاده روم« در جشنواره فيلم فجر ش�ركت كرد و اكران ويژه 

داشت، »فيلمشاه« هم در جشنواره شركت مي كند؟
تهیه كننده و تیم مشاوران درباره حضور در جشنواره فجر يا رونمايي اثر و 

زمان اكران آن در حال تصمیم گیري هستند. 
با توجه به اينكه تجربه حضور در جش�نواره را داشته ايد، آيا 
بهتر نيست فيلم فجر انيميشن را جدي و بخشي مستقل براي 

آن در نظر بگيرد؟
اين ظرفیت زماني ايجاد مي ش��ود كه ما حداقل 10 تا 15 اثر س��ینمايي 
انیمیشن داشته باشیم تا داوران امكان انتخاب داشته باشند و زمینه رقابت 
نیز به وجود آيد. الان جشنواره به راحتي مي تواند 22 اثر سینمايي رئال براي 
حضور در بخش مسابقه فجر انتخاب كند، ولي در مقابل شايد يك يا دو اثر 

انیمیشن وجود داشته باشد. 
با اي�ن وضعيت ب�راي ديده ش�دن انيميش�ن هاي ايراني در 

جشنواره ملي فجر بايد چه كار كرد؟
بهترين كار اين است كه اجازه دهند فیلم هاي انیمیشن نیز در كنار فیلم هاي 
رئال مسابقه دهند. به غیر از بخش بازيگري در بقیه بخش ها مانند كارگرداني 
و فیلمنامه، هیچ فرقي میان انیمیشن و رئال نیست، ولي حتي اگر ما بهترين 
فیلم انیمیشن جهان را بسازيم كه در گريد A كیفیت نیز باشد، صرفاً مديران 
جشنواره تصمیم به حضور يا عدم حضور انیمیشن مي گیرند. ما از رقابت با 

فیلم هاي رئال ابايي نداريم. 
به عنوان كس�ي كه كار انيميش�ن انجام مي ده�د و موفق نيز 
بوده است، فكر مي كنيد روزي خواهد رسيد كه بچه هاي ايراني 

بيشتر كارتون و انيميشن ايراني نگاه كنند؟
به اين زودي ها چنی��ن اتفاقي نمي افتد. دلیلش هم ك��م بودن حجم تولید 
انیمیشن در ايران اس��ت. بايد تولیدات به سطحي برس��د كه براي مخاطب 
ذائقه سازي كند؛ مثلاً يك انیمیشن ايراني ببیند بعد از آن يك انیمیشن ديگر 
ببیند. يا اگر سريال انیمیشني است بعد از آن فصل هاي بعدي اش ساخته شود؛ 
چیزي كه الان وجود ندارد. اگر بتوانیم سالي حدود 10 اثر انیمیشن داشته 
باشیم كه حداقل پنج اثر آن اكران و مخاطب به خصوص گروه سني كودك و 
نوجوان با آن آشنا شود، مي شود انتظار داشت تا بیشتر به انیمیشن ايراني توجه 
شود. اين در حالي است كه ما هر روز شاهد انیمیشن هاي مختلفي هستیم كه 

در كشورهاي مختلف تولید شده و در ايران پخش مي شوند.

كارگردان انيميشن»فيلشاه« در گفت و گو با »جوان«: 

فیلشاه بر هوش و استعداد ایرانی تکیه دارد

حكمت 159
كس��ى كه )ترك مش��ورت كند 
و( اس��تبداد به رأی داشته باشد، 
هلاك مى ش��ود و آن ك��س كه با 
مردان بزرگ مشورت كند در عقل 

و خرد آنها شريك مى شود.

پروفس�ور منوچهر صهبايي، رهبر اركستر سمفونيك در 
برنامه »چشم شب روش�ن« گماردن يك جوان به رهبري 
اركستر ملي را ناشي از پارتي بازي مديران ارشاد عنوان كرد. 
رضا مهدوي، كارش��ناس مجري بخش موسیقي »چشم شب 
روشن« دوشنبه شب در اولین سالگرد پخش اين برنامه میزبان 
دكتر پروفسور منوچهر صهبايي رهبر اركستر سمفونیك تهران 
بود. مهدوي در ابتداي برنامه گفت: در يك سال گذشته هدفمان 
ذائقه سازي موس��یقي و تولید نیاز واقعي در اجتماع بوده است. 
اينكه هنر و موسیقي را مستقل ببینیم، به شرطي كه بتوانیم آن 
را عمومي كنیم. سعي كرديم نه آنقدر سطح بالا حرف بزنیم كه به 
درد كلاس درس بخورد و نه آنقدر سطح پايین باشد كه شأنیت 
شبكه 4 به عنوان شبكه دانايي را از بین ببرد. در ادامه صهبايي 
درباره جوان گرايي در اركستر ملي اظهار كرد: فكر مي كنم تنها 
كشوري كه مي شناسم و اركستر ملي موسیقي دارد، ايران است. 
من سال ها در كشورهاي مختلف بوده ام و آنها يا اركستر موسیقي 

سمفونیك دارند يا اركسترهاي نیمه حرفه اي كه موسیقي پاپ 
و س��بك اجرا مي كنند، ولي ما در ايران خوشبختانه اين امكان 
را از س��ال هاي پیش داشته ايم كه اركس��تري داشته باشیم كه 
موس��یقي ملي ما را اجرا كند. رهبر اركستر س��مفونیك افزود: 
در ادارات ما متأس��فانه اين رس��م به وجود آمده است، هر كس 
كه قدرت و حق انتخابي دارد، به جاي اينكه به تخصص ها نگاه 
كند، به پارتي بازي و فامیل و دوس��ت قديمي اش فكر مي كند. 
در كارهاي هنري اين تصمیمات نه تنها خدمتي به هنر نیست، 
بلكه مخرب است. صهبايي ادامه داد: فرد بايد در كارش تخصص 
داشته باشد، در اين صورت سن و سال اصلًا مطرح نیست. ما بايد 
كساني را داشته باشیم كه بتوانند كارها را درست انجام بدهند 
وگرنه به ش��دت صدمه خواهیم ديد. رهبر اركستر سمفونیك 
تهران درباره جوان گرايي در اركسترها گفت: در دهه 70 من نه به 
دعوت مديراني كه سنگ اندازي مي كردند، بلكه به اصرار برخي 
از هنرمندان، اولین رهبر اركستري بودم كه از اروپا به ايران آمدم 
و اركستر برگزار كردم. در دهه 90 هم تلاش كردم با وجود اينكه 
قرارداد و درآمدي نداشتم، به خاطر راه اندازي اركستري كه منحل 
ش��ده بود، ماندم و كار كردم. انگار پايه گ��ذاري صحیحي انجام 
نشده است و بنا نیست اوضاع سرو س��امان بگیرد. ما هنرمندان 
موسیقي مقصر هستیم كه كسي ديگر مي آيد تصمیم مى گیرد كه 
فلان كس رهبري كند و كسي هم چیزي نمي گويد مبادا كارش را 
از دست بدهد. »چشم شب روشن« به تهیه كنندگي امیر قمیشي 
و با اجراي محمد صالح علا، شنبه تا چهارشنبه از آبان ماه سال 95 

هر شب ساعت 23 از شبكه 4 سیما روي آنتن مي رود.

رهبر اركستر سمفونيك:

 تماشاي »صبح سپتامبر« به جاي تخصص گرايي »پارتي بازي« مي كنيم!
و » پيله و پروانه« از قاب 4

شبكه 4 سيما دو فيلم سينمايي جذاب و ديدني »صبح سپتامبر« و » پيله و پروانه« 
را روي آنتن مي برد. 

درام تاريخي »صبح سپتامبر« به كارگرداني كريس اس��كا محصول سال 2013 كشور امريكا 
است. اين فیلم سینمايي 4 آبان از شبكه 4 سیما به نمايش در مي آيد. داستان فیلم در برهه اي 
میان تلاش هاي سیاهپوستان براي رهايي از بردگي و اتمام جنگ هاي داخلي امريكا در بهار سال 
1865 اتفاق مي افتد؛ يعني زماني كه نیروهاي دولتي برابر روحیه آزادي طلب سیاهان ايستاده 
بودند و با جايزه دادن به كساني كه برده هاي آزاد ش��ده را به سفید پوست ها تحويل مي دادند، 
سعي در شكستن مقاومت سیاهپوستان و ايجاد تفرقه میان آنها داشتند. به اين ترتیب فیلم در 
فضايي پرتنش و اخلاق گرا داستان سه سیاهپوست را كه در میان خشونتِ جنگ و آرزوي آزادي 
سردرگمند،به تصوير مي كشد. فیلم سینمايي »پیله و پروانه« به تهیه كنندگي كاتلین كندي 
محصول سال 2007 كشورهاي فرانسه و امريكا است. اين فیلم جمعه 5 آبان روي آنتن شبكه 4 
سیما مي رود. كارگرداني اين درام را جولیان اشنايبل برعهده داشته و فیلمنامه آن را رونالد هاروود 

براساس رماني از ژان دومینیك بوبي با نام »مكعب غواصي و پروانه« نگاشته است. 
متیو آمالريك، امانوئل سینگر، ماريا خوزه كروز و ماكس فون سیدو بازيگران اصلي اين 
فیلم هس��تند. داس��تان فیلم »پیله و پروانه« درباره مردي موفق در كار و زندگي است؛ 
مردي كه همه او را مي شناسند و محبوبیت بس��یاري بین مردم دارد، ولي ناگهان روزي 
تقدير از او روي بر مي گرداند و در س��ن 43 سالگي س��كته مرگباري مي كند كه موجب 
مي شود تمام اجزاي بدنش از حركت باز ايستند و قادر به ارتباط با دنیاي اطرافش نباشد. 
برنامه »گیشه« به كوشش واحد تأمین برنامه شبكه 4 سیما پنج شنبه ها ساعت 20:30 
و جمعه ها ساعت 21 يك فیلم س��ینمايي را پخش و تحلیل مي كند. بنابراين گزارش، 

بازپخش فیلم هاي سینمايي شبكه 4 سیما روز بعد ساعت 10 صبح است.

    تلويزيون

   فرزين ماندگار
 س�خنان كارگ�ردان ج�وان فيل�م »اب�د و ي�ك 
روز« ك�ه در جري�ان ي�ك كارگاه آموزش�ي در 
جش�نواره فيل�م كوت�اه ته�ران عن�وان ش�د، ب�ا 
واكنش هاي زي�اد و بعض�اً تندي مواجه ش�ده اس�ت. 
پس از نزديك به دوسال از جشنواره سي و سوم فیلم فجر 
به تدريج برخي كه از ديدن فیلم يك جوان 22 ساله عنان 
از كف بريده و فیلم و فیلمساز را حلوا حلوا كرده بودند، در 
حال درك هشدارهاي معدود افرادي هستند كه آن زمان 
آنها را به قدري خويش��تنداري دع��وت مي كردند تا براي 
رعايت مصالح خود آن جوان هم كه ش��ده اولین فیلم او را 

جايزه باران نكنند. 
سعید روستايي در حاشیه ورك شاپ چهار نفره ساخت فیلم 
كوتاه ارزان گفت: »زماني ش��ما گفته بوديد كه دستیاري 
نكرده ايد و اين براي من الگو شد و به همین دلیل من دستیار 
نش��دم، چون دس��تیار تفكر ندارد و ته هنر دستیار بستن 
خیابان است و از يك دس��تیار كارگردان خوب درنمي آيد. 
به همین دلیل من اول فیلم كوتاه ساختم و بعد فیلم بلند 

سینمايي ام را كارگرداني كردم. «
روز گذشته انجمن صنفي برنامه ريزان و دستیاران كارگردان در 
بیانیه اي به سخنان روستايي واكنش نشان داد؛ در بخشي از اين 
بیانیه آمده است: »ما معتقديم كارگرداني فیلم بلند سینمايي 
يك »حق« نیست كه آن هم به واسطه حضور و عضويت در يك 
انجمن يا باند و حزب و گروه به فردي تعلق گیرد. كارگرداني 
همانند دستیاري يك حرفه در سینما است كه براي ورود به هر 
دوي آنها بايد مختصات و ويژگي هاي منحصر به فرد داشت كه 
كشف و بروز اين توانايي ها ساز و كار گسترده تري وراي ساخت 
فیلم كوتاه يا دستیاري در چند فیلم را مي طلبد و به اين  وسیله 
از تمامي فعالان محترم عرصه سینماي كشور خواهشمنديم، 
تفسیر مشاغل درگیر در تولید فیلم را به متخصصان آن شغل 
بس��پارند، يا با مش��ورت بزرگان و صاحبنظران آن عرصه از 
تعاريف سلیقه اي پرهیز و از تقلیل وظايف آنها به تجربیات يا 

خواسته هاي شخصي جلوگیري كنند.«
از سويي ديگر دانش اقباشاوي، دستیار كارگردان فیلم هايي 
چون »رستاخیز«و» به رنگ ارغوان« در واكنش به سخنان 
روستايي نوش��ت: »نداش��تن تجربه حضور در صحنه هاي 
فیلمبرداري مي تواند عیب نباشد، اما به شرط آنكه آن كس 
كه قرار است نام كارگردان را يدك كشد، ابتدا به  هر شكلي 
فن و مهارت كارگرداني را آموخته باشد، مثلًا پلان بندي را 

ياد گرفته باشد تا مجبور نش��ود با دوربین روي دست دور 
بازيگران چرخ بزند ي��ا مثلًا ياد گرفته باش��د كه يك فیلم 
جغرافیا مي خواهد و محض رضاي خدا و محض رضاي پرده 
بزرگ چند لانگ ش��ات نیاز دارد و اصلًا بداند كه فرق فیلم 

تلويزيوني و فیلم سینمايي در چیست.«
در كشوري كه اساساً در بسیاري از بخش ها به جوانان اعتماد 
نمي شود، داوران بزرگ ترين جشنواره فجر انقلاب اسلامي 
برخلاف عادت مألوف و طريق معروف تصمیم گرفتند، عمده 
جوايز را به تلخ ترين و گزنده تري��ن تصويري كه از خانواده 
ايراني در يك فیلم تصوير شده است، اهدا كنند؛ فیلمي كه به 
لحاظ كارگرداني اگرچه واجد ارزش هايي بود، اما عقل سلیم 
حكم مي كرد به اندازه و به قدر معقول مورد تقدير و تجلیل 
قرار بگیرد. بگذريم از اينكه فیلم به لح��اظ اخلاقي و ملي 
اثري توهین آمیز محسوب مي شد و در بحبوحه تحريم هاي 
ظالمانه به لحاظ اقتصادي، فرهنگ��ي و اجتماعي از ايران 
تصويري نكبت بار و رو به انحطاط ارائ��ه مي كرد و حتي به 
لحاظ رعايت مصالح ملي و میهني هم كه ش��ده، لازم بود 
ملاحظات ديگري درباره آن در نظر گرفته ش��ود كه نشد. 
دست و دلبازي در اهداي جوايز به »ابد و يك روز« طي دو 
سال اخیر تأثیرش را بر جريان سینماي كشور گذاشته و آثار 

اخیر جشنواره فیلم كوتاه تهران به وضوح مؤيد آن است. 
سخنان خام و غیرمنطقي اخیر كارگردان فیلم »ابد و يك 
روز« كه حتي پس از واكنش ها و اعتراض ها واكنشي براي 
جبران از سوي وي برنینگیخت، نش��ان مي دهد كه خرج 
كردن از اعتبار مهم ترين جشنواره فیلم كشور براي او عملي 
اشتباه بوده است، نگاه غیر راهبردي و بیمار جشنواره فیلم 
فجر بارها از سوي دلسوزان عرصه هنر و فرهنگ كشور مورد 
نقادي جدي قرار گرفته، اما هیچ گاه قدمي اساس��ي براي 

معالجه اين بیماري صورت نگرفته است. 

واكنش ها به سخنان يك فيلمساز

غوره هايي كه هنوز مويز نشده اند


